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10 let České republiky v NATO 
 
Přesně před deseti lety prezident Havel podepsal vstup Česka do NATO 

 
Je to přesně deset let, co tehdejší prezident Václav Havel podepsal 
přístupové protokoly o vstupu České republiky do NATO. Ze strany Česka 
tak skončil celý proces přistoupení země do Aliance. Právoplatným členem 
se Česká republika spolu s Maďarskem a Polskem stala o necelý měsíc 
později. 
 
Slavnostní akt se odehrál v Trůnním sále Pražského hradu. Ve stejnou 

chvíli obdobné dokumenty podepsal ve Varšavě i polský prezident Aleksander Kwasniewski.  
 
Václav Havel po podpisu uvedl, že protokol má historický význam. Členství je podle něj nadějí i 
závazkem. "Dává nám naději, že naše země už nikdy nepodlehne ani nebude obětována jakémukoli 
agresorovi, a zároveň vyjadřuje jasné odhodlání spoluodpovídat za svobodu národů, lidská práva, 
demokratické hodnoty a mír na našem kontinentě," prohlásil tehdy Havel. 
 
Podpis přístupových protokolů před deseti lety narušil hlasitým pískáním aktivista Jan Křeček, který 
zapálil kartičku s logem NATO. Po několika hvízdnutích na píšťalku ho ochranka vyvedla ze sálu. 
 
Právoplatným členem Severoatlantické aliance se pak Česká republika spolu s Polskem a Maďarskem 
stala o necelý měsíc později, když 12. března 1999 ministři zahraničí všech tří zemí předali v 
americkém Independence své americké kolegyni Madeleine Albrightové příslušné ratifikační listiny k 
uložení.  
 
Diskuse o možném vstupu země do NATO začala už po listopadu 1989. Na jaře 1994 se Česká 
republika připojila k aliančnímu programu Partnerství pro mír, který je považován za jakýsi 
předstupeň členství.  
 
O dva roky později pak čeští zástupci předali Alianci dokumenty nutné k zahájení rozhovorů o 
plnohodnotném členství. 
 
Pozvánku k plnohodnotnému členství dostala trojice států ze střední Evropy od NATO v Madridu v 
červenci 1997. Všech 16 dosavadních členských zemí pak v prosinci schválilo vstupní protokoly, které 
během roku 1998 státy ratifikovaly. 
 
Česko si kulaté výročí připomene dvoudenní konferencí v Senátu. Kromě generálního tajemníka 
aliance Jaap de Hoopa nebo bývalého prezidenta Václava Havla, na ní mj. vystoupí i bývalá 
ministryně zahraničí USA Madeleine Albrightová, která spolu s ministrem zahraničních věcí Janem 
Kavanem a zástupci zbylých dvou zemí v roce 1999 podepsala. „Nové země mohou následovat příklad 
České republiky,“ pochválil včera během návštěvy Česka proměnu naší armády vrchní velitel 
spojeneckých sil pro transformaci generál James N. Mantise. Zároveň však připomněl skutečnost, že 
Česko neplní závazek vydávat 2 % ročně svého HDP na ozbrojené síly. 
 
V rámci misí NATO v současnosti působí v zahraničí 1053 českých vojáků. Po vstupu do NATO se 
zúčastnili misí Severoatlantické aliance v zemích bývalé Jugoslávie, v Albánii, Iráku a Afghánistánu. 
V Bosně a Hercegovině působili v rámci Stabilizačních sil SFOR II příslušníci 4. a 5. 
mechanizovaného praporu, v Makedonii byla při operaci Hlavní sklizeň nasazena 43. výsadková rota a 
v Kosovu vojáci z 13. dělostřelecké brigády Armády ČR. Do Iráku byl vyslán malý kontingent 
českých policistů, který školil příslušníky iráckých bezpečnostních sil. V Afghánistánu jsou v rámci 
Mezinárodních stabilizačních a podpůrných sil umístěni příslušníci 7. mechanizované brigády. V 
metropoli země Kábulu působili ještě loni příslušníci polní nemocnice a protichemické jednotky. 


